



UDC / УДК 314; DOI 10.18551/rjoas.2022-12.01

**CHANGES OF REPRODUCTIVE BEHAVIOR OF WOMEN OF FERTILE AGE
IN UZBEKISTAN AND FACTORS OF MODERN FERTILITY INCREASE**
ИЗМЕНЕНИЯ РЕПРОДУКТИВНОГО ПОВЕДЕНИЯ ЖЕНЩИН ФЕРТИЛЬНОГО
ВОЗРАСТА В УЗБЕКИСТАНЕ И СОВРЕМЕННЫЕ ФАКТОРЫ ПОВЫШЕНИЯ
РОЖДАЕМОСТИ

Abduramanov H.H., Doctor of Economic Sciences, Professor, Deputy Director
Абдураманов Х.Х., доктор экономических наук, профессор, заместитель директора
**Research Institute of Mahalla and Family under the Ministry of Mahalla and Family
Support, Republic of Uzbekistan**

Научно-исследовательский институт «Махалля ва Оила» при Министерстве махалли и
поддержки семьи, Республика Узбекистан
E-mail: lutfullobek@mail.ru

ABSTRACT

This article identifies changes in the reproductive behavior of women of fertile age in the Republic of Uzbekistan and factors affecting the growth of fertility in 2016-2021. Current trends in the situation of families determine demographic development in the regions and in the republic as a whole, since it is the family, its structure, the health and education level of its members, the financial situation and the stability of the family that largely determine the dynamics of the demographic situation. Today Uzbekistan stands on an important demographic frontier. The growth of labor resources with a moderate demographic load will create favorable conditions for economic growth – the so-called demographic dividend. It can have a significant positive impact on the growth of family incomes and the reduction of poverty. As a result, most of the country's national income can be directed to consumption, production and investment, which, in turn, will give an impetus to development.

АННОТАЦИЯ

В данной статье определены изменения репродуктивного поведения женщин фертильного возраста в Республике Узбекистан и факторы, влияющие на рост рождаемости в 2016-2021 гг.

KEY WORDS

Reproductive behavior of women, fertile age, demographic development, demographic dividend, respondent indicators.

КЛЮЧЕВЫЕ СЛОВА

Репродуктивное поведения женщин, фертильный возраст, демографическое развитие, демографический дивиденд, показатели респондентов.

INTRODUCTION

The probability of receiving a demographic dividend in Uzbekistan, although high, is still not guaranteed. As in other Central Asian countries, in order to receive a dividend, comprehensive reforms will be required in the areas of healthcare, education, labor relations, and social protection of the population. Knowledge of patterns and foresight of demographic trends can serve as a prerequisite for effective economic and social solutions. The Action strategy for the further development of Uzbekistan for 2017-2021 significantly contributes to the creation of favorable conditions for obtaining a demographic dividend.

At the same time, there are still a number of systemic problems and shortcomings that hinder the successful implementation of state policy in the field of family development, in particular, there are changes in the demographic development of the family, there is an



increase in the number of divorces in the family, there is no system for monitoring and evaluating negative trends and problems in this area.

METHODS OF RESEARCH

From August 8 to September 15, 2022, a sociological study was conducted among 4125 women of reproductive age in all 14 regions of the country: in the Republic of Karakalpakstan, 12 regions and the city of Tashkent. In a sociological study, an interview survey was used as the main method of data collection. The data of the Statistical Committee of the Republic of Uzbekistan made up an information and statistical base to ensure the representativeness of the study. The main purpose of the study is to determine the factors of fertility growth observed in Uzbekistan in 2016-2022, and to assess the role of women of childbearing age in the reproductive process.

Based on the purpose of the study the following tasks were set:

- Program of sociological research has been developed, as well as a methodology for organizing and conducting research;
- Based on the research program, goals and objectives, a questionnaire was formed consisting of 30 questions, including 16 closed, 7 semi-open, 4 questions with tables and 3 open questions;
- Based on the principle of representativeness, a target group covering all territorial units of the country (women aged 16-46 living in urban and rural areas) was selected as the object of the study;
- To test the questionnaire, 52 women were interviewed, some changes were made to the questionnaire based on the results of the pilot study;
- The sample size was 4,125 respondents, including 1,926 urban and 2,199 rural residents, covering 15 cities, 33 districts, 204 makhallas, and 31 age cohorts (born in 1976-2006, i.e. 16-46 years).

RESULTS AND DISCUSSION

According to the results of the study, 3013 respondents, i.e. 73.0%, were married (married), 781, i.e. 18.9%, unmarried (unmarried), 236, i.e. 5.7%, divorced and 96, i.e. 2.3%, were widows. By education, the majority of women who took part in the study were women with secondary special and secondary education, respectively - 1,834 (44.5%) and 1,419 (34.4%). At the same time, the share of women with higher education was 665 (16.1%), and with primary/incomplete secondary education – 307 (5.0%).

According to the data obtained, every fifth (24.2%) respondent who took part in the study was involved in the social division of labor, 1,383 women (33.5%) are housewives, 571 respondents (13.8%) study in secondary specialized institutions or universities, 415 women (10.1%) are on parental leave. In general, the share of unemployed women was 50.1%. The results of the analysis showed that 2,372 (57.5%) respondents spent most of their lives in the city, and 1,753 (42.5%) lived in rural areas.

According to the national composition of women, the respondents who took part in the study were 3,505 Uzbek women (85.0%), 226 Tajik women (5.5%), 135 Karakalpak women (3.3%) and 108 Kazakh women (2.6%). Of the 4,125 women who participated in the survey, 3,139 (76.1%) have children, and the remaining 986 (23.9%) do not have children. The largest number of women have 2 (36.76%) and 3 children (29.37%) in the family.

Also, almost every fifth woman with children (19.46%) has 1 child, and 11.28% of women with children have 4 children. It is noted that the remaining 98 (3.13%) women have from 5 to 7 children. The total number of children of women participating in the study was 7,625 people. Of these, 3,981 (52.2%) were male, 3,644 (47.8%) were female. 41.17% of the total number of children - the first child, 33.17% - the second child, 18% - the third child, 6.05% - the fourth child.

Based on the analysis of the responses of Uzbek women, their preference to have 3-4 children in a family was revealed, which is based on their traditional thinking, since 60.1% of



women were brought up in large families. To the question “How many children should there be in the family?” 29.5% of respondents prefer 4, 22,1% - 3, 15,3% - 2 children. The sum of these responses was 66.9 %. 20.6% of women admitted that the will of the Almighty is important in this matter. Another important point is that every third woman (32.2%) wants to have many children, which is explained by their lifestyle and Uzbek mentality.

The table below also shows that regardless of the number of children in the family where they were born and grew up, the women who participated in the study prefer to have from 2 to 3-4 children, and a relatively large percentage of them want to have 4 children (a couple of each sex). That is, the desire to have children after parents supported each other. The fact that every third woman (28.5%) plans to have four or more children before having children indicates that the rate of demographic growth in Uzbekistan is expected to remain at a high level in the following years. According to the results of the study, 28.5% of women want to have 4 children, 18.0% of them have 3 children and 16.0% plan to have 2 children. In 16 percent of cases, it was found that the determination of the number of children depends on the will of God (Table 1).

Table 1 – Women’s opinions on the number of children in the family (as a percentage)

Number of children	Percentages
1 child	0,5
2 children	16,0
3 children	18,0
4 children	25,5
5 children	1,7
6 children	0,9
7 children	0,1
10 children	0,2
How much God will give	15,8
As long as the husband wants	1,8
I don't know or haven't thought about it	19,4

According to the analysis of the results, the opinions of women participating in the study who have children about planning to have another child were almost the same, that is, 38.6% planned to have another child, and 38.8% of women did not want to have more children. Also, 9.3% of women could not give an unambiguous opinion on this issue. 13.3% of respondents said that planning does not depend on their wishes (Table 2).

Table 2 – Women’s opinion on the further birth of children (in percent)

How many more children are you planning to have?	Percent
Planners	38,6
How much God will give	12,1
As long as the husband wants	1,2
I don't know or haven't thought about it	9,3
Not planning to have children anymore	38,8
Total	100,0

The study revealed that in the future a large number of mothers with one child still want to have children, 18.0 percent of them one, 22.3 percent two, 19.5 percent three children. A similar desire was also observed in mothers with two children, of whom 23.3 percent want to give birth to 1 more child, 22.4 percent - 2 children. Every fifth woman who already has 3 children plans to give birth to more in the future 1 child (20.9%), which once again shows that the tendency to have 3 and 4 children will continue in the future. Summarizing these results, it was found that 47.3% of Uzbek women plan to have 4 children, 38.6% 3 children. The sum of these two indicators was 80.93 percent. The total share of those wishing to have many children, i.e. 4 or more children, is 53.1 percent.

The main factor of having many children in Uzbekistan is the perception formed in the traditional way of thinking that children, especially boys, are the support and basis of a prosperous old age of parents. According to every second woman (53.1%) who took part in the survey, the main reason for having many children in families is the desire of parents to ensure their well-being in old age, so they are the support of the family. It should be noted



that in some cases, the desire to have a son in the family can be considered as the main factor causing a large number of children in some families. Because from time immemorial in Central Asia, including among the Uzbek people, a male child was considered the successor, the heir of the family and the continuer of the family. Additional factors include the positive impact of having many children on family stability (32.2%), a positive impact on the upbringing of children (19.7%), the desire to have many children, like relatives and others around (12.3%), religious beliefs (9.0%), as well as unwillingness to terminate an unplanned pregnancy (4.3%). Although the religious factor in many cases was assessed as an additional factor of having many children, it should be noted that every tenth (10.6%) respondent assessed this factor as the main one, may indicate an increase in the role of religious norms and values in society (Table 3).

Table 3 – Main and additional factors of having many children (a percentage)

Reasons and motives	Basic	Additional
Religious belief	10,6	9,0
The hope that children will become a support for their parents in old age	53,1	22,4
Because there are a lot of relatives and neighbors of children	3,3	12,3
More children contributes to better parenting	6,0	19,7
More children strengthens my family	24,5	32,2
Pregnancies were undesirable, but I refused abortions	2,5	4,3
Total	100,0	100,0

During the analysis of the influence of the religious factor on having many children, it was found that women's religious beliefs often manifest themselves as an element of national values and traditional thinking, which does not determine their reproductive behavior.

In the course of the study, it was noted that in Uzbekistan, many women consider it ideal to have 3 to 4 children in a family; however, most of them are inclined to the option with four children. In addition, their traditional thinking and traditions play a major role in this decision, since more than 60 percent of women grew up in large families.

The fact that every second woman in the country plans to give birth to 3-4 children in the future and the rest of the women are concerned about the fate and desire of her husband indicates that the pace of demographic growth in the country will remain stable in the coming years. Despite the fact that the proportion of respondents who want to have 3-4 children in a family is higher, it is also necessary to pay attention to the presence of women who believe that two children is a sufficient number based on current modern conditions. For a long time, the changes coming in the way of thinking of women under the influence of the growth of education, employment and the economic factor in the future can stimulate this trend.

In Uzbekistan, women prefer to give birth to their first child mainly at the age of 20-24 years, and the last child at the age of 26-30 years (17.7%) and 31-35 years (17.1%). This circumstance suggests that they do not support early and late childbirth, which is assessed as a positive indicator of their concern for their health and the health of the future generation. The fact that almost half of Uzbek women do not plan the number of children in the family can be considered as a factor that causes large families, as well as negatively affecting the health and life expectancy of women. In order to prevent the negative consequences of having many children for a woman's health, it is advisable to carry out educational activities not only with women, but also with families and explain the importance of planning the number of children in a family.

As another main factor of having many children in Uzbekistan, it can be determined that the opinion formed in the traditional way of thinking that children, especially boys, are considered as the support of parents and the guarantor of their prosperous old age, the heir, as well as the successor of the family. The positive impact of having many children on family stability (32.2%), on raising children (19.7%), the desire to have many children as relatives and others (12.3%), religious beliefs (9.0%) and unplanned pregnancy (4.3%) were assessed as additional reasons for having many children in the country. Most Uzbek families have always been large and complete families (husband and wife living together or with relatives), as well as the fact that husband and wife usually always fulfill their paternal and maternal



duties in the family can be assessed as indicators that have a positive impact on the number of births in the family.

The lack of knowledge about the prevention of unplanned pregnancy in unmarried girls is explained by the lack of attention to this aspect when preparing girls for marriage during family education and the lack of need for girls to study this issue before marriage. This situation shows that it is necessary to pay attention to this aspect of upbringing in the family. The fact that every third respondent plans to have 4 children, regardless of their economic status and without taking it into account, in some cases causes certain financial difficulties for the family. To prevent this situation, it is advisable to conduct explanatory work through social advertising and videos about the need to take into account the economic factor when planning women and girls their reproductive behavior.

The fact that today the majority of families with 1 to 3 children have a relatively stable financial situation, and some women with 4 children experience certain difficulties in ensuring the economic stability of the family indicates that for Uzbekistan, having 2 and 3 children is an acceptable situation in terms of the financial situation of families and demographic growth population.

CONCLUSION

In many cases, the desire of women in the country to have children is associated with their way of thinking, traditions, the desire to achieve a prosperous old age, and economic, religious and educational level are embodied as secondary factors. From this point of view, in order to assess the reproductive behavior of women, it seems appropriate to conduct an in-depth study of their value system and lifestyle, to conduct monitoring.

ВСТУПЛЕНИЕ

Современные тенденции изменения положения семей обуславливают демографическое развитие в регионах и в республике в целом, так как именно семья, ее структура, здоровье и уровень образования ее членов, материальное положение и устойчивость семьи определяют во многом динамику демографической ситуации. Сегодня Узбекистан стоит на важном демографическом рубеже. Рост трудовых ресурсов при умеренной демографической нагрузке создаст благоприятные условия для экономического роста – так называемый демографический дивиденд. Он может оказать существенное положительное влияние на рост доходов семей и сокращение малообеспеченности. В результате большая часть национального дохода страны может быть направлена на потребление, производство и инвестиции, что, в свою очередь, даст толчок развитию.

Вероятность получения демографического дивиденда в Узбекистане хотя и высока, но все же не гарантирована. Как и в других странах Центральной Азии, для получения дивиденда потребуются проведение комплексных реформ в сферах здравоохранения, образования, трудовых отношений, социальной защиты населения. Знание закономерностей и предвидение демографических трендов может послужить предпосылкой эффективных экономических и социальных решений. Стратегия действий по дальнейшему развитию Узбекистана на 2017–2021 годы значительно способствует созданию благоприятных условий для получения демографического дивиденда.

Вместе с тем, еще существует ряд системных проблем и недостатков, сдерживающих успешной реализации государственной политики в области развития семьи, в частности происходят изменения в демографическом развитии семьи, наблюдается рост количества разводов в семье, нет системы мониторинга и оценки негативных тенденций и проблем в данной сфере.



МЕТОДОЛОГИЯ ИССЛЕДОВАНИЯ

С 8 августа по 15 сентября 2022 года проведено социологическое исследование среди 4125 женщин репродуктивного возраста во всех 14 регионах страны: в Республике Каракалпакстан, 12 областях и городе Ташкенте. В социологическом исследовании в качестве основного метода сбора данных использовался опрос в виде интервью. Данные Статистического комитета Республики Узбекистан составили информационно-статистическую базу для обеспечения репрезентативности исследования.

Основной целью исследования является определение факторов роста рождаемости, наблюдаемой в Узбекистане в 2016-2022, и оценка роли женщин детородного возраста в репродуктивном процессе. Исходя из цели исследования были поставлены следующие задачи:

Разработана программа социологического исследования, а также методика организации и проведения исследования;

- На основе программы исследования, поставленных целей и задач была сформирована анкета, состоящая из 30 вопросов, в том числе 16 закрытых, 7 полуоткрытых, 4 вопросов с таблицами и 3 открытых вопросов;
- На основе принципа репрезентативности в качестве объекта исследования выбрана целевая группа, охватывающая все территориальные единицы страны (женщины 16-46 лет, проживающие в городской и сельской местности);
- Для апробации анкеты было опрошено 52 женщины, в анкету внесены некоторые изменения по результатам пилотажного исследования;
- Объем выборки составил 4125 респондентов, в том числе 1926 городских и 2199 сельских жителей, охвативших 15 городов, 33 района, 204 махалли, 31 возрастную когорту (1976-2006 г.р., т.е. 16-46 лет).

РЕЗУЛЬТАТЫ И ИХ ОБСУЖДЕНИЕ

По результатам исследования 3013 респондентов, т. е. 73,0 %, замужем (состояли в браке), 781, т. е. 18,9 %, не замужем (не состояли в браке), 236, т. е. 5,7 %, разведённые и 96, т. е. 2,3 %, были вдовами. По образованию основную часть женщин, принявших участие в исследовании, составили женщины со средне-специальным и средним образованием, соответственно – 1 834 (44,5%) и 1 419 (34,4%). При этом доля женщин с высшим образованием составила 665 (16,1%), а с начальным/неполным средним образованием – 307 (5,0%).

Согласно полученным данным, каждый пятый (24,2 %) респондент, принявших участие в исследовании, был вовлечен в общественное разделение труда, 1383 женщины (33,5 %) являются домохозяйками, 571 респондент (13,8%) учатся в средних специальных учреждениях или вузах, 415 женщин (10,1%) находятся в отпуске по уходу за ребенком. В целом доля неработающих женщин составила 50,1 процента. Результаты анализа показали, что 2 372 (57,5%) респондентов большую часть жизни провели в городе, а 1 753 (42,5%) проживали в сельской местности.

По национальному составу женщин респондентов, принявших участие в исследовании, составили 3 505 узбечек (85,0%), 226 таджичек (5,5%),

135 каракалпачек (3,3%) и 108 казашек (2,6%). Из 4 125 женщин, участвовавших в опросе 3 139 (76,1%) имеют детей, а остальные 986 (23,9%) не имеют детей. Наибольшее количество женщин имеют 2 (36,76) и 3 ребенка (29,37) в семье.

Также, почти каждая пятая женщина с детьми (19,46%) имеет 1 ребенка, а 11,28% женщин с детьми имеют 4 детей. Отмечено, что остальные 98 (3,13%) женщин имеют от 5 до 7 детей. Общее количество детей женщин-участниц исследования, составило 7 625 человек. Из них 3 981 (52,2%) - мужского пола, 3 644 (47,8%) - женского пола. 41,17% от общего числа детей - первый ребенок, 33,17% - второй ребенок, 18% - третий ребенок, 6,05% - четвертый ребенок.



Количество детей в семьях. На основе анализа ответов женщин Узбекистана было выявлено их предпочтение иметь в семье 3-4 детей, что основывается на их традиционном мышлении, так как 60,1 % женщин воспитывались в многодетных семьях. На вопрос «Сколько детей должно быть в семье?» 29,5% опрошенных предпочитают 4, 22,1% - 3, 15,3% - 2 детей. Сумма этих ответов составила 66,9 процентов. 20,6 % женщин признали, что в данной вопросе важна воля Всевышнего. Еще одним важным моментом является то, что каждая третья женщина (32,2%) хочет иметь много детей, что объясняется их образом жизни и узбекским менталитетом.

Независимо от количества детей в семье, где они родились и выросли, женщины, участвовавшие в исследовании, предпочитают иметь от 2 до 3-4 детей, причем относительно большой процент из них желает иметь 4 детей (по паре каждого пола). Т.е. наглядно желание, чтобы дети и после родителей поддерживали друг друга. То, что каждая третья женщина (28,5%), до того как иметь детей планирует четырех и более детей, свидетельствует о том, что темп демографического роста в Узбекистане предположительно останется на высоком уровне и в последующие годы. По результатам исследования 28,5 % женщин желают иметь 4 детей, 18,0 % из них 3 детей и 16,0 % планирующих иметь 2 детей. В 16 процентах случаев было установлено, что определение числа детей зависит от воли Божией (таблица 1).

Таблица 1 – Мнения женщин о количестве детей в семье (в процентах)

Количество детей	Проценты
1 ребенок	0,5
2 детей	16,0
3 детей	18,0
4 детей	25,5
5 детей	1,7
6 детей	0,9
7 детей	0,1
10 детей	0,2
Сколько Бог даст	15,8
Сколько захочет муж	1,8
Не знаю или не думала об этом	19,4

Согласно анализу результатов, мнения женщин, участвовавших в исследовании, имеющих детей, о планировании завести еще одного ребенка были практически одинаковыми, то есть 38,6% планировали завести еще одного ребенка, а 38,8% женщин не хотели больше иметь детей. Также 9,3 % женщин не смогли дать однозначного мнения по этому поводу. 13,3 % опрошенных сказали, что планирование не зависит от их пожеланий (таблица 2).

Таблица 2 – Мнение женщин о дальнейшем рождении детей (в процентах)

Сколько еще детей Вы планируете родить?	Проценты
Планирующие	38,6
Сколько Бог даст	12,1
Сколько захочет муж	1,2
Не знаю или не думала об этом	9,3
Более не планирующие иметь детей	38,8
Всего	100,0

В ходе исследования было выявлено, что в будущем большое количество матерей с одним ребенком еще хотят иметь детей, 18,0 процентов из них одного, 22,3 процентов двоих, 19,5 процентов троих детей. Подобное желание также наблюдалось у матерей с двумя детьми, из которых 23,3 процента хотят родить еще 1 ребенка, 22,4 процента - 2 детей. Каждая пятая женщина, уже имеющая 3 детей, планирует в будущем родить еще 1 ребенка (20,9 %), что еще раз показывает, что тенденция иметь 3 и 4 детей сохранится и в будущем. Обобщая эти результаты, было установлено, что 47,3 % женщин Узбекистана планируют иметь 4 детей, 38,6 % 3 детей. Сумма данных



двух показателей составила 80,93 процента. Суммарная доля желающих иметь много детей, т.е. 4 и более детей, составляет 53,1 процента.

В качестве основного фактора многодетности в Узбекистане можно отнести сформированные в традиционном образе мышления, восприятие что дети, особенно мальчики, являются опорой и основой благополучной старости родителей.

По мнению каждой второй женщины (53,1%), принявшей участие в опросе, основной причиной многодетности в семьях является желание родителей обеспечить свое благополучие в старости, так они являются опорой семьи. Следует отметить, что в ряде случаев желание иметь в семье сына можно рассмотреть, как основной фактор, обуславливающий большое количество детей в некоторых семьях. Потому что испокон веков в Средней Азии, в том числе и у узбекского народа, ребенок мужского пола считался преемником, наследник семьи и продолжателем рода. К дополнительным факторам можно отнести положительное влияние многодетности на стабильность семьи (32,2%), положительное влияние на воспитание детей (19,7%), желание иметь много детей, как у родственников и других окружающих (12,3%), религиозные убеждения (9,0%), а также нежелание прерывания незапланированной беременности (4,3%). Хотя религиозный фактор во многих случаях оценивался как дополнительный фактор многодетности, следует отметить, то что каждый десятый (10,6%) респондент оценил данный фактор как основной, может свидетельствовать об увеличении роли религиозных норм и ценностей в обществе (таблица 3).

Таблица 3 – Основные и дополнительные факторы многодетности (в процентах)

Причины и побуждения	Основные	Дополнительные
Религиозное убеждение	10,6	9,0
Надежда на то, что дети станут опорой своим родителям в старости	53,1	22,4
Потому что родственников и соседей много детей	3,3	12,3
Больше детей способствует лучшему воспитанию детей	6,0	19,7
Больше детей укрепляет мою семью	24,5	32,2
Беременности были нежелательными, но от абортов я отказалась	2,5	4,3
Всего	100,0	100,0

В ходе анализа влияния религиозного фактора на многодетность, было установлено, что религиозные убеждения женщин часто проявляются как элемент национальных ценностей и традиционного мышления, который не определяет их репродуктивное поведение.

В процессе исследования было отмечено, что в Узбекистане многие женщины считают идеальным в семье иметь от 3 до 4 детей, вместе с тем большая их часть склоняются к варианту с четырьмя детьми. Кроме того в данном их решении основную роль играет их традиционное мышление и традиции, так как более 60 процентов женщин выросли в многодетных семьях.

Тот факт, что каждая вторая женщина в стране планирует в будущем родить от 3-4 детей, а остальная часть полагается в данном вопросе на судьбу и желание мужа свидетельствует о том, что темпы демографического роста в стране останутся стабильными в ближайшие годы. Несмотря на то, что доля респондентов, желающих иметь в семье 3-4 детей больше, так же нужно обратить внимание на наличие женщин считающих, что двое детей является достаточным количеством исходя из нынешних современных условий. В течение длительного времени изменения грядущие в образе мышления женщин под воздействием роста образованности, занятости и экономического фактора в перспективе могут стимулировать данную тенденцию.

В Узбекистане женщины предпочитают рожать первого ребенка в основном в возрасте 20-24 лет, а последнего ребенка в возрасте 26-30 лет (17,7%) и 31-35 лет (17,1%). Данное обстоятельство говорит, о том, что они не поддерживают ранние и поздние роды, что оценивается как положительный показатель их заботы о своем здоровье и здоровье будущего поколения. Тот факт, что почти половина узбекских женщин не планирует количество детей в семье, можно рассматривать как фактор, обуславливающий многодетность, а также отрицательно влияющий на здоровье и



продолжительность жизни женщин. В целях предупреждения негативных последствий многодетности для здоровья женщины целесообразно проводить просветительские мероприятия не только с женщинами, но и с семьями и разъяснять важность планирования количества детей в семье.

Как еще один основной фактор многодетности в Узбекистане можно определить то, что сформированные в традиционном образе мышления мнение о том, что дети, особенно мальчики, рассматриваются как опора родителей и гарант их благополучной старости, наследником, а также продолжателем рода.

Положительное влияние многодетности на стабильность семьи (32,2%), на воспитание детей (19,7%), желание иметь много детей как у родственников и других (12,3%), религиозные убеждения (9,0%) и незапланированная беременность (4,3 %) были оценены в качестве дополнительных причин многодетности в стране. Большинство узбекских семей всегда были большими и полными семьями (муж и жена, живущие вместе или с родственниками), а также тот факт, что муж и жена, обычно всегда выполняют свои отцовские и материнские обязанности в семье могут быть оценены в качестве индикаторов, имеющих положительное влияние на число рождений в семье.

Отсутствие знаний о предупреждении незапланированной беременности у незамужних девушек объясняется отсутствием внимания к этому аспекту при подготовке девушек к замужеству в период семейного воспитания и отсутствием необходимости изучения девушками этого вопроса до замужества. Данная ситуация показывает, что необходимо обратить внимание на эту сторону воспитания в семье. Тот факт, что каждый третий респондент планирует иметь 4 детей, независимо от их экономического положения и без его учета, в некоторых случаях вызывает у семьи определенные финансовые трудности. Для предотвращения данной ситуации целесообразно проведение разъяснительной работы посредством социальную рекламу и видеороликов о необходимости учета экономического фактора при планировании женщинами и девушками своего репродуктивного поведения.

То, что на сегодняшний день большинство семей, имеющих от 1 до 3 детей, имеют относительно стабильное материальное положение, а некоторые женщины с 4 детьми испытывают определенные трудности в обеспечении экономической стабильности семьи свидетельствует о том, что для Узбекистана наличие 2 и 3 детей является приемлемой ситуацией с точки зрения финансового положения семей и демографического роста населения.

ЗАКЛЮЧЕНИЕ

Во многих случаях желание женщин страны иметь детей связано с их образом мышления, традициями, стремлением достичь благополучной старости, а экономический, религиозный и образовательный уровень воплощаются как второстепенные факторы. С этой точки зрения для оценки репродуктивного поведения женщин представляется целесообразным провести глубинное изучение их системы ценностей и образа жизни, провести мониторинг.

REFERENCES / БИБЛИОГРАФИЯ

1. Abduramanov Kh.Kh. Evaluation of the influence demographic factors on aging population in the Republic of Uzbekistan // *Lucrările Seminarului Geografic "Dimitrie Cantemir"* NR. 42, 2016
2. Abduramanov H.H., Ibragimov L.Z., 2015. "Regional Characteristics Of Demographic Development In The Republic Of Uzbekistan" SEA - Practical Application of Science, Romanian Foundation for Business Intelligence, Editorial Department, issue 7, pages 363-368, April.
3. Abduramanov Hamid Khudaybergenovich "Demographic Development Tendencies of the Family in Uzbekistan" Published in *International Journal of Trend in Scientific Research*



- and Development (ijtsrd), ISSN: 2456-6470, Volume-3 | Issue-1, December 2018, pp.617-620, URL: <https://www.ijtsrd.com/papers/ijtsrd19013.pdf>
4. Abduramonov, X. (2012). Аҳоли кексайиш даражасининг шаклланиш механизмлари ва кўрсаткичлари. *Iqtisodiyot Va Innovatsion Texnologiyalar*, (2), 299–310. Retrieved from https://inlibrary.uz/index.php/economics_and_innovative/article/view/7957
 5. ABDURAMANOV X. (2020). Long-term demographic risks in the republic of Uzbekistan. *InterConf*, (26). <https://ojs.ukrlogos.in.ua/index.php/interconf/article/view/4313>
 6. Abduramonov, X. (2013). Ўзбекистон Республикасида янги демографик вазиятнинг шаклланиш хусусиятлари. *Iqtisodiyot Va Innovatsion Texnologiyalar*, (3), 22–31. Retrieved from https://inlibrary.uz/index.php/economics_and_innovative/article/view/8083
 7. Abduramanov H. (2020). *InterConf*, (17). <https://ojs.ukrlogos.in.ua/index.php/interconf/article/view/2861>
 8. Abduramanov X.X. 2016. “Characteristics of the demographic development of CIS: A Case study of Uzbekistan”. *European Scientific Journal*, ESJ 12 (11), 280. <https://doi.org/10.19044/esj.2016.v12n11p280>.
 9. Tojiyeva Z., Dusmanov F., Ibragimov L. (2020). Divorcing procedures in Uzbekistan and its territorial features. In *International journal of scientific & technology research*, vol. 9, no.1, pp.4096-4100. ISSN 2277-8616.
 10. Tojiyeva, Z., Ibragimov, L. 2021. Labour market and employment in Uzbekistan. In *Geografický Časopis*, vol. 73, no.4, pp. 359-374. ISSN 0016-7193. DOI: <https://doi.org/10.31577/geogrcas>.
 11. Ibragimov, L., 2017. The influence of demographic factors on employment and labor market (A case study of Samarkand Region). *Lucrările Seminarului Geographic “Dimitrie Cantemir”*, 45 (0).
 12. Ibragimov, L. (2016). State policy in supporting an employment of the population in Uzbekistan. *Lucrările Seminarului Geographic “Dimitrie Cantemir”*. Romania [online] 41 (1), pp.113-118. Available at: <http://www.seminarcantemir.uaic.ro>.
 13. Ibragimov, L. (2016). Importance of studying natural and geographical potential of regions in economic-geographical research (A case study of Samarkand Region). *Science and World. International scientific journal. Russia* [online] № 7 (35) Vol. II. pp. 111-114 Available at: <http://scienceph.ru/>.
 14. Ibragimov L.Z., Khamroyeva F. A. (2021). Development of Small Business and entrepreneurship in industry and its influence on employment of population. *The American Journal of Social Science and Education Innovations*, 3 (03), 163-170.
 15. Ibragimov, L. (2017). Specialization of agriculture - as the solution to the problem of employment (A case study of Samarkand Region). *European Science Review. Austria* [online] 1 (2), pp.19-23. Available at: <http://www.ew-a.org>.
 16. Ibragimov Lutfullo Ziyadullayevich, Musayev Bekzod Murodovich, & Mirzayev Farkhod Sayidovch. (2021). Employment of Population and Its Geographical Study. *JournalNX - A Multidisciplinary Peer Reviewed Journal*, 163–167. Retrieved from <https://repo.journalnx.com/index.php/nx/article/view/1400>